
Listonoš 

Listonoš - takové krásné, libozvučné slovo a ono prakticky zmizelo z našeho jazyka. Listonoš 

nosil listy, krátké, dlouhé i milostné dopisy, pohledy, pozdravy z cest a výletů, noviny, 

časopisy i balíčky. Listonoše mnozí často netrpělivě očekávali. Těšili se na dobré zprávy a 

pozdravy, obávali se špatných zpráv. Listonoš byl prakticky denní součástí života. Doručit 

dopis správně a včas bylo profesionální ctí každého listonoše. Vzpomínám si, že moje stará 

teta v Olomouci jednou dostala dopis s neúplnou adresou dokonce ze zahraničí. Adresa byla 

"Československo, Žilinská 11" ani město Olomouc tam nebylo uvedeno a dopis došel, trvalo 

to sice déle, ale přece jen byl doručen.   

Dnes máme poštovní doručovatelky, hovorově pošťačky. Jsou to většinou velmi milá děvčata. 

Jezdí ve žlutých autech s namalovanou trubkou, připomínající písničku "Jede, jede poštovní 

panáček …". Vezou však málo dopisů a pohledů, většinou nám doručí nějakou fakturu, účet, 

upomínku, zastavují zdaleka ne u všech domů. Listonoš chodil pěšky dům od domu po celé 

dědině, přes rameno míval velkou, někdy velmi těžkou brašnu a skoro u každého domu se 

zastavil. Někomu přinesl dlouho očekávaný dopis, pohled z výletu, z vojny, z lázní…. 

Roznášel i noviny a časopisy. Časopisů však moc nenosil, byly drahé, sousedky si je 

vzájemně půjčovaly. Moje maminka například křížovky v časopisech vyplňovala pouze 

tužkou tak, aby se řešení potom dalo vymazat a sousedka mohla začít luštit křížovku znovu.   

V Troubelicích byl v době mého dětství listonošem pan Smrček. Slova listonoš a Smrček byla 

prakticky nerozlučně spjatá, protože pan Smrček byl listonošem snad 40 let. Prošoupal prý za 

rok nejméně troje boty, tolik se nachodil. Místo pana Smrčka potom nastoupil pan Blažek, ale 

mnozí se stále ptávali: "Smrček-Blažek tady už byl?". Na listonoše někdy lidé čekali velmi 

netrpělivě, maminky a babičky čekaly na zprávy od dětí a vnuků z vojny, z práce a ze studií, 

dívky zase čekaly na dopisy od mládenců. Posledním listonošem v Troubelicích byl pan Polda 

Vlček, kterému se za nějakou dobu začalo říkat "Večerníček", protože on nejdříve musel 

běžet sušit seno na příkopech a teprve potom začal roznášet noviny a poštu.       

Obzvlášť těžkou brašnu nosil listonoš před vánočními nebo velikonočními svátky. Pohledů se 

tehdy posílalo snad ještě více, než se dnes posílá krátkých SMS zpráv. Ale copak je možné 

srovnat pohlednici, i když jen s několika teplými slovy a adresou, napsanou někdy i třesoucí 

se nebo neumělou rukou se strohou, krátkou SMS zprávou? Již podle rukopisu se často dalo 

stanovit, jakou náladu měl pisatel pohlednice a jaký vztah má k adresátovi. Pohlednice bývaly 

velmi různorodé, někdy kopie známých maleb, někdy prostě malované, jindy zase fotografie 

krajin, měst, betlémů, malovaných obrázků, květinových kompozic.  

Pohlednice a hlavně dopisy si adresáti často schovávali, svazovali do balíčku a ukládali do 

krabic a do šuplíků. SMS zprávy se nadlouho uchovat nedají.  Nedávno jsem rozebírala staré 

krabice s fotografiemi a pohlednicemi a našla jsem tam pohledy staré více než 100 let, z doby 

první světové války. Fotografie vojáků poslané jako pohlednice domů rodičům z fronty. Byla 

tam i fotografii dívenky, vyfotografované na jaře 1918, v den prvního přijímání. Maminka ji 

poslala tátovi na adresu polní pošty - "feldpost", ten si ji uschoval a šťastně se i s fotografií 

vrátil z války domů. Třeba to foto bylo jeho talismanem, který dopomohl jeho šťastnému 

návratu. Mladý námořník zase poslal příbuzným fotografii rakouského křižníku - s textem "na 

obrázku je loď, na které sloužím" a mnoho jiných.   



A kolik pohlednic jsme posílali ze školních výletů! Z hor, z měst, ze zámků a hradů. Na 

každém výletě jsme měli speciálně vyčleněnou dobu na psaní pohledů domů, rodičům, 

babičkám, tetám a strýcům. 

A když se objevily "mobily", začaly se vyťukávat "esemsky", a nastal prakticky konec dopisů 

a pohledů. Vzpomenete si, kdy jste naposled napsali dopis, možná jste vůbec nikdy ani žádný 

dopis nenapsali?    

Nedávno jsem zaslechla v televizi zprávu, že prý se snad psaní vánočních pohledů obnovuje. 

Tož ať to nejsou jen vánoční pohledy, ale i pozdravy z cest i dopisy s dobrými zprávami i s 

vyznáním lásky. Ať nám naše šikovné poštovní doručovatelky nosí nejen faktury a účty, ale 

také milé, žádané a s radostí očekávané dopisy, pohlednice z výletů a z dalekých cest a samé 

dobré zprávy. A když jich bude mnoho, pošta snad nebude muset tak moc zdražovat poštovné 

a třeba známky na dopisy a pohlednice dokonce zlevní.     
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